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PROTOKÓŁ  NR V/2010 

Z SESJI  RADY  GMINY  STOSZOWICE 

z dnia  15.07.2010r. 

Sala Konferencyjna Urzędu Gminy w Stoszowicach 

 
                                                                                                                                           

 
Godzina rozpoczęcia – 14.00 
Godzina zakończenia – 16.30 

 
Lista obecności radnych oraz sołtysów stanowi załącznik nr 1 i 2 do 

niniejszego protokołu.   
 
Radni nieobecni: 

 
 Ryszard Bernady 
 Małgorzata Gancarz-Rosół 
 Grzegorz Gancarz  
 Leonard Woronowicz 
 Elżbieta Wolnik 

 
Ad.1 
 
Przewodniczący Rady Gminy Pan Janusz Cendrowicz – otworzył posiedzenie V sesji 
Rady Gminy Stoszowice, powitał radnych, sołtysów oraz władze Gminy. Oświadczył, że 
zgodnie z listą obecności w posiedzeniu uczestniczy 10 radnych , co wobec ustawowego 
składu Rady wynoszącego 15 osób stanowi quorum pozwalające na podejmowanie 
prawomocnych uchwał.   
 

Ad. 2 
 
Przewodniczący  Rady  Gminy  Pan  Janusz  Cendrowicz - zaproponował następujące 
osoby do Komisji Wniosków i Uchwał: 
 

  Anna Gołdyn 
  Tadeusz Kowalczyk 
  Zofia Krężołek - Kowalska 

 
W/w skład został przyjęty 10 głosami ”za” , przeciw - „0” , wstrzymało się  od głosu    „ 
0” 
                                                                                                

 
Ad.3 
 

Następnie Przewodniczący Rady Gminy Pan Janusz Cendrowicz  - przystąpił do 
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przedstawienia porządku  obrad. 

 
 

 Proponowany porządek obrad: 
    

Proponowany porządek obrad:  
 

1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności posiedzenia. 

2. Powołanie Komisji Wniosków i Uchwał. 

3. Przedstawienie i przyjęcie proponowanego porządku obrad. 

4. Sprawozdanie Wójta Gminy Stoszowice. 

     5.  Omówienie projektów uchwał w sprawie: 
      a/    wniesienia odpowiedzi na skargę Wojewody Dolnośląskiego, 

     b/    upoważnienia Kierownika Ośrodka Pomocy Społecznej Gminy Stoszowice 

           do wydania decyzji administracyjnej z zakresu pomocy materialnej o 

           charakterze socjalnym, 

     c/   zasad, sposobu i trybu umarzania, odraczania lub rozkładania na raty 

           należności pieniężnych mających charakter cywilnoprawny przypadających 

          Gminie Stoszowice lub jej jednostkom podległym oraz wskazania organów 

          lub osób do tego uprawnionych, 

    d/  upoważnienia do zaciągnięcia zobowiązania przekraczającego rok budżetowy, 

               

     6.  Interpelacje i zapytania radnych. 

     7. Zakończenie posiedzenia. 
 

 Ad. 4 

   Sprawozdanie Wójta Gminy Stoszowice. 

 

Krzysztof Niebora - Zastępca Wójta   - przedstawił sprawozdanie z działalności 

Wójta Gminy od ostatniej sesji:           

 

 Na wstępie zaapelował , że jeżeli ktoś nie musi jeździć do Srebrnej Góry – to 

niech tego nie robi. Wskazał na lepszy dojazd przez Wojbórz.  Dodał, że 

przebudowa drogi  wojewódzkiej 385 jest nieodpowiednio zarządzana  przez 

wykonawcę robót (objazd ulicą Ogrodowej której stan techniczny utrzymywany 

jest przez wykonawcę robót -aktualnie jest prawie nie przejezdny dla aut 

osobowych – nie mówiąc o autobusach). Niewiele pomagają interwencje               

u wykonawcy oraz w Urzędzie Marszałkowskim. 
 

 02.07.2010 r. ogłoszony został przetarg nieograniczony na budowę boisk 

sportowych w ramach budowy kompleksu „ Moje boisko Orlik 2012”- w 

miejscowości Budzów – przetarg zostanie rozstrzygnięty do końca bm. 

Poinformował, że zmieniono warunki przetargu. Zdaniem Zastępcy najtańsza 
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firma dałaby najtańszą trawę i podkład pod nią ( a ten jest robiony ze zużytych 

opon). Do takiej sytuacji gmina nie może dopuścić – dlatego zmieniono 

parametry. Dodał, że zainteresowanie firm przetargiem jest bardzo duże.     
 

 Trwają prace przy powszechnym spisie Rolnym 2010. Spis rolny zostanie 

przeprowadzony w dniach od 1 września do 31 października, spis będzie 

obejmował: ogólną charakterystykę gospodarstwa rolnego, użytkowanie gruntów i 

powierzchnię zasiewów, zwierzęta gospodarskie, ciągniki maszyny rolnicze i 

urządzenia, zużycie nawozów, pracujących w gospodarstwie rolnym, strukturę 

dochodu gospodarstwa rolnego, korzystanie z programów wsparcia, metody 

produkcji rolniczej. Od dnia 9 sierpnia do 23 sierpnia będzie przeprowadzony 

obchód przedspisowy. Obecnie w urzędzie gminy trwają prace  nad aktualizacją 

wykazu gospodarstw rolnych. 
 

 Na ukończeniu jest remont świetlic wiejskich w Stoszowicach i Jemnej. Trwają  

prace przy remontach świetlic w Rudnicy i Żdanowie. 
 

 Rozpoczął się remont drogi - uliczki w Budzowie oraz remont nawierzchni drogi 

Stoszowice- Olbrachcice.  
 

Przewodniczący Rady Gminy Pan Janusz Cendrowicz – przedstawił odpowiedź 

Urzędu Marszałkowskiego  na  wniosek przedstawicieli mieszkańców Srebrnej Góry 

dotyczący robót na zadaniu pn „ Przebudowa drogi wojewódzkiej nr 385                   

w miejscowości Srebrna Góra” - załącznik nr 3 do niniejszego protokołu. 

Dodał, że z w/w pisma nic nie wynika. 
 

Radny Paweł Gancarz – zapytał, czy w związku z tym będą podejmowane 

odpowiednie  działania? 
 

Krzysztof Niebora – Zastępca Wójta – poinformował, że gmina może prosić            

i wysyłać pisma. Obecnie prace ruszyły w szybszym tempie. Od wykonania terminu   

prac ( koniec października br) , zależą prace wykonywane w centrum Srebrnej Górze 

tj.: nawierzchnia ulic Letniej i Zimowej oraz oświetlenie miasteczka. Dodał, że 

wykonawca obiecał poprawiać nawierzchnię ul. Ogrodowej raz w tygodniu i ma 

nadzieję, że dotrzyma w/w obietnicy. W przeciwnym razie zostanie cofnięta decyzja   

wydana z urzędu o zgodzie i pozytywnej opinii na temat możliwości objazdu centrum 

ulicą Ogrodową. 
 

Radna Zofia Krężołek-Kowalska – zaznaczyła, że w sprawie złego stanu 

nawierzchni ul. Ogrodowej w miejscowości  Srebrna Góra  została prawdopodobnie 

skierowana  skarga przez mieszkańców do Powiatowego Inspektora Budowlanego w 

Ząbkowicach Śląskich. Istnieje taka ewentualność, że Inspektor Nadzoru wyłączy 

w/w drogę z użytkowania.      
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Krzysztof Niebora – Zastępca Wójta – poinformował, że o w/w sprawie nic mu nie 

wiadomo – spotka się z inspektorem i sprawę wyjaśni.     
 

Radny Paweł Gancarz -  zapytał , czy jest kosztorys na prace dodatkowe 

(ukończonej prawie) świetlicy wiejskiej w Stoszowicach, oraz czy materiały, które 

zostały firmie wykonującej prace mogłyby zostać wykorzystane na częściowe 

wykończenie pomieszczenia dla Koła Kobiet Kreatywnych. 
 

Elżbieta Szopian – sołtys miejscowości Stoszowice – zapytała , czy bezrobotni        

w ramach prac interwencyjnych  mogli by zrobić wylewki w/w pomieszczeniach        

z  piasku i materiałów, które zostały wykonawcy.  

 

Krzysztof Niebora – Zastępca Wójta – wyjaśnił, że podczas remontu dodatkowo 

zostały wykonane prace , które nie były zaplanowane w budżecie, a za które należy 

zapłacić. Jeżeli chodzi o materiały budowlane  to są one własnością wykonawcy        

i do niego należy się zwrócić w powyższej sprawie.  

Następnie skierował apel do sołtysów o sprawdzanie faktur, jakie firmy wystawiają     

i przedkładają  bezpośrednio sołtysom (tj. brak symbolów statystycznych, oraz 

według prawa sołtys nie może potwierdzać przyjęcia faktury).  
 

Elżbieta Szopian – sołtys miejscowości Stoszowice – zapytała czy środki 

niewykorzystane z funduszu  sołeckiego przechodzą na następny rok.   
 

Artur Michałuszek – Skatbnik Gminy – odpowiedział ,  że nie przechodzą. 
 

Elżbieta Szopian – sołtys miejscowości Stoszowice – zapytała, kiedy zostaną 

przekazane środki wyodrębnione na fundusz sołecki na 2010 r. Dodała, że 

przekazanie środków pod koniec roku mija się z celem.     
 

Artur Michałuszek – Skarbnik Gminy – wyjaśnił, że w obecnej chwili brak jest 

środków, ( w tej sytuacji nie będzie zaciągał zobowiązania bez pokrycia) a zależy to 

od kilku czynników tj.: 

 planowano sprzedaż mienia komunalnego na poziomie 400 tys zł., 

 nieterminowe refundacje ze środków unijnych. 
 

Janusz Cendrowicz – Przewodniczący Rady Gminy – poinformował, że jeżeli 

Rada Gminy przewidziała środki w budżecie to należy je przekazać w przeciwnym 

razie nie będzie zwrotów. Dodał, że fundusz sołecki jest istotnym narzędziem dla 

sołectw. W związku z powyższym do sprawy należy powrócić   w najbliższym czasie.  

     

Elżbieta Szopian – sołtys miejscowości Stoszowice –  zapytała o wyciek koło 

urzędu gminy. Z informacji jakie posiada jest to wyciek z szamba znajdującego się 

naprzeciwko budynku urzędu.  
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Krzysztof Niebora – Zastępca Wójta – poinformował, że sprawę wyjaśni                 

z prezesem wodociągów srebrnogórskich.  

 

Ad. 5 

 

Przewodniczący  Rady  Gminy Janusz  Cendrowicz - przystąpił do 
omówienia  projektów uchwał w sprawie: 
 

 wniesienia odpowiedzi na skargę Wojewody Dolnośląskiego. 

 

Marek Ociepa - radca prawny – poinformował, że wojewoda dolnośląski miał 

zastrzeżenia do kilku paragrafów do uchwały nr VIII/51/2009 Rady Gminy 

Stoszowice, które zdaniem jego są bezzasadne. Dodał, że w /w  uchwale  przyjęto 

górne stawki opłat ponoszonych przez właścicieli nieruchomości za usługi w zakresie 

przyjęcia i unieszkodliwienia stałych odpadów komunalnych dowiezionych własnym 

transportem do punktu zbiórki wynoszą 210 zł netto za każdą tonę. Zdaniem 

wojewody, rada nie może sama ustalać sobie takiej stawki . 

Marek Ociepa – radca prawny – uzasadniając swoje stanowisko dodał, że od lat 

górne stawki były przez radnych przyjmowane  i wojewoda do tej pory ich nie 

kwestionował. 

Zaskarżony również został paragraf, mówiący o tym, że w przypadku, gdy 

właściciele nie udokumentują korzystania z usług uprawnionych podmiotów,             

to obowiązek odbioru odpadów przejmie gmina, pobierając opłatę podwyższoną        

o 100% w stosunku do cen określonych w tej uchwale. Zdaniem wojewody takie 

postanowienie również jest niedopuszczalne, albowiem organem właściwym w tym 

przypadku jest wójt. Natomiast zdaniem radcy  w wypadku przejęcia obowiązku 

odbioru odpadów przez gminę, wójt wydaje z urzędu decyzję w której ustala m.in. 

wysokość opłat wyliczonych z zastosowaniem stawek zatwierdzonych właśnie przez 

radę.   

 

Uchwała Nr V/32/2010 z dnia 15 lipca 2010 r.  w sprawie wniesienia odpowiedzi na 

skargę Wojewody Dolnośląskiego -została przyjęta 10 głosami -za , przeciw „0” , 

wstrzymało się „0”. 

 

 upoważnienia Kierownika Ośrodka Pomocy Społecznej Gminy Stoszowic  do 

wydania decyzji administracyjnej z zakresu pomocy materialnej                      

o charakterze socjalnym. 
 

Magdalena Tęsna – Pitner – Sekretarz Gminy – poinformowała, że świadczenia 

pomocy materialnej o charakterze socjalnym przyznaje wójt. Rada Gminy może 

upoważnić kierownika ośrodka pomocy społecznej do prowadzenia postępowania w 

sprawach. Zamierzeniem tej uchwały jest przekazanie kierownikowi prowadzenie 

postępowań i wydawanie decyzji administracyjnych, przyznawania świadczeń 
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pomocy materialnej o charakterze socjalnym jak; stypendium szkolne czy zasiłek 

szkolny.  
 

Uchwała Nr V/33/2010 z dnia 15 lipca 2010 w sprawie upoważnienia Kierownika 

Ośrodka Pomocy Społecznej Gminy Stoszowic  do wydania decyzji administracyjnej 

z zakresu pomocy materialnej o  charakterze socjalnym - została przyjęta 10 

głosami -za , przeciw „0” , wstrzymało się „0”. 
 

 zasad, sposobu i trybu umarzania, odraczania lub rozkładania na raty 

należności pieniężnych mających charakter cywilnoprawny przypadających 

Gminie Stoszowice lub jej jednostkom podległym oraz wskazania organów 

lub osób do tego uprawnionych. 
 

Artur Michałuszek – Skarbnik Gminy- poinformował, że zmieniła się ustawa         

o finansach publicznych i w związku z powyższym organ stanowiący jednostki 

samorządu terytorialnego winien określić szczegółowe zasady umarzania , odraczania 

spłat i rozkładania na raty należności o charakterze cywilnoprawnym przypadające 

Gminie oraz jej jednostkom podległym, sposób i tryb udzielania tych ulg, warunki 

dopuszczalności pomocy publicznej w przypadku, w których ulga stanowić będzie 

pomoc publiczną oraz wskaże organ lub osoby uprawnione do udzielania tych ulg. 

Ponadto Rada może w drodze uchwały postanowić o stosowaniu ulg z urzędu            

w przypadku wystąpienia okoliczności określonych w art. 56 ust. 1 w/w ustawy     ( 

co niniejszym czyni). 

 

Uchwała Nr V/34/2010 z dnia 15 lipca 2010 r. w sprawie zasad, sposobu i trybu 

umarzania, odraczania lub rozkładania na raty należności pieniężnych mających 

charakter cywilnoprawny przypadających Gminie Stoszowice lub jej jednostkom 

podległym oraz wskazania organów   lub osób do tego uprawnionych - została 

przyjęta 10 głosami -za , przeciw „0” , wstrzymało się „0”. 
 

 

 upoważnienia do zaciągnięcia zobowiązania przekraczającego rok 

budżetowy. 
 

Krzysztof Niebora – Zastępca Wójta – wyjaśnił, że w związku z realizacją projektu 

„Markowa turystyka kulturowa – wspólny produkt turystyczny Subregionów 

Sowiogórskiego i Ziemi Kłodzkiej – cykl imprez o znaczeniu regionalnym 

wykorzystujący dolnośląskie podziemia i fortyfikacje – Twierdze Kłodzko i Srebrna 

Góra”  istnieje konieczność zagwarantowania środków na realizację projektu. W/w 

uchwała pozwoli zabezpieczyć środki w pełnej wysokości tj. 732.966 zł. 

Dodał, że wydatek zostanie pokryty z dochodów własnych gminy w przyszłym roku, 

a zobowiązanie takie należy zaciągnąć w tym roku ze względu na zagwarantowanie 

własnych środków gminy na realizację tego zadania. W ramach projektu zostaną 

zorganizowane 4 duże imprezy promujące twierdzę i Srebrną Górę, ale przede 
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wszystkim zostanie zakupiona kolejka turystyczna, która będzie wozić mieszkańców 

gminy i turystów.  
 

Uchwała Nr V/35/2010 z dnia 15 lipca 2010 r. w sprawie upoważnienia do 

zaciągnięcia zobowiązania przekraczającego rok budżetowy - została przyjęta 10 

głosami -za , przeciw „0” , wstrzymało się „0”.. 
 

Ad. 6 

 

Interpelacje i zapytania. 

 

Przewodniczący Rady Gminy Pan Janusz Cendrowicz – przedstawił realizację 

wniosków i interpelacji z poprzedniej sesji, co stanowi załącznik Nr 4 do 

niniejszego protokołu.  

Pani Anna Gołdyn  Przewodnicząca  Komisji Wniosków i Uchwał przedstawiła 

wnioski : 
 

Elżbiety Szopian – sołtysa miejscowości Stoszowice - „ zabezpieczenie studzienki 

kanalizacyjnej przy drodze gminnej w kierunku boiska sportowego- należącej do 

odpływu szamba budynku nr 37 (porcelana). W/w studzienka jest odkryta, co stanowi 

zagrożenie dla dzieci i użytkowników terenu drogi gminnej”. 

Wnioski Radnych z miejscowości Przedborowa sołtysa miejscowości Mikołajów: 

 przycięcie drzew przy drodze Stoszowice – Przedborowa, 

 odkrzaczenie drogi powiatowej w kierunku Mikołajowa do centrum w/w 

miejscowości.  

Radny Henryk Marciniak – poinformował, że w dwóch miejscach w miejscowości 

Budzów nr 120  rzeka podmyła drogę wojewódzką - co stwarza poważne zagrożenie 

dla życia ludzkiego. 

Elżbieta Szopian -  sołtys miejscowości Stoszowice – zwróciła uwagę , że podczas  

burzy na drodze  Stoszowice- Ząbkowice Śląskie zostały połamane gałęzie , które 

należy usunąć. 

Janusz Cendrowicz – Przewodniczący Rady Gminy  - prosił o interwencję           

do Zarządu Dróg Powiatowych o wykoszenie poboczy w miejscowości Grodziszcze.  

Radna Zofia Krężołek-Kowalska – dodała że również  na drodze wojewódzkiej       

w miejscowości Rudnica na zakręcie jest wysoka trawa. 

Radny Paweł Gancarz – poinformował, iż czytał w gazecie, że w związku z dużą 

ilością remontów na drogach powiatowych zostają zmniejszone środki na wykaszanie 

poboczy.       

Jarosław Płonka - sołtys miejscowości Budzowa – zwrócił uwagę, że ostatnio 
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paliła się stodoła w miejscowości Budzów i w hydrancie nie było wody. 

Prosił o interwencję  w powyższej sprawie.  

 

Krzysztof Niebora – Zastępca Wójta – problem polega na nieszczelnej sieci, która 

po napełnieniu „wycieka”. Hydrant, który jest napełniony wodą znajduje się              

w miejscowości Stoszowice – koło remizy.   

Grażyna Grycaj – sołtys miejscowości Jemna – prosiła o wyjaśnienie: 

 dlaczego brak jest wody w miejscowości Jemna, Żdanów i Mikołajów?, 

 dlaczego mieszkańcy o tym fakcie nie zostali powiadomieni?. 

Krzysztof Niebora – Zastępca Wójta – wyjaśnił, że od strony ujęcia w Jemnej 

„prawdopodobnie” nastąpił zator jednej ze studzienek. Jeżeli awaria nie zostanie 

usunięta w krótkim terminie to woda będzie dowożona,  o czym niezwłocznie zostaną 

powiadomieni mieszkańcy.    

Radny Henryk Marciniak – problem z wodą  w górnej części Mikołajowa 

występuje od kilku lat. Należy zastanowić się jak  rozwiązać obecną sytuację. 

Krzysztof Niebora – Zastępca Wójta – jest to istotny temat – aby poprawić 

problem z wodą  należy wykonać nową  sieć kanalizację ( dla kilku mieszkańców). 

Jest to duży koszt inwestycyjny, który jest nieopłacalny.         

Radny Kazimierz Gądek – po raz kolejny poruszył sprawę kurzych odchodów 

składowanych w Rudnicy. Dodał, że odpady ( zdechłe  kurczaki, wnętrzności itp.)                

są składowane w środku wsi -  dalej są zwożone i wywożone  przez dzierżawcę – a 

my jako rada nic nie możemy zrobić w/w sprawie.   

Grażyna Grycaj – sołtys miejscowości Jemna – dodała, że odpady wywożone są na 

pola m. in do miejscowości Jemna ( i niedługo w całej gminie będą uciążliwe 

zapachy). 

Radny – Tadeusz Kowalczyk – poinformował, że otrzymał pismo                             

z Wojewódzkiego Inspektoratu Ochrony Środowiska we Wrocławiu Delegatura w 

Wałbrzychu z którego wynika, że dzierżawca Nieruchomości Rolnej Skarbu Państwa  

nie powinien składować w miejscowości Rudnica obornika kurzego bezpośrednio na 

nieutwardzonej powierzchni ( trawa) pomiędzy dwoma budynkami gospodarczymi. 

Zdaniem radego wójt Marek Janikowski powinien podjąć odpowiednie kroki w/w 

sprawie.  

Zdaniem Janusza Cendrowicza – Przewodniczącego Rady Gminy –  wójt nie 

może zabronić dzierżawcy wywożenia odpadów na jego własne pole.  Faktem jest, że 

odpady należy zmieszać z ziemią   ( nie zostawiając bez przykrycia na polu ). 

Radny Kazimierz Gądek – dodał, że przy składowanych  odpadach mieszkańcy 

posiadają  studnie i w niedługim czasie woda  nie będzie  nadawała się  do spożycia, 

ze względu, iż odpady wsiąkają  w glebę i trafiają do wód gruntowych. 
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Krzysztof Niebora – Zastępca Wójta -  poinformował , że Wójt Gminy Stoszowice 

podjął działania zmierzające do wyjaśnienia sytuacji związanej ze składowaniem 

nawozu pochodzącego z ferm kurzych w miejscowości Rudnica tj.: 

 spotkał się z sołtysem wsi Rudnica i mieszkańcami na miejscu składowania 

przywiezionych odchodów ptasich, 

 przeprowadził rozmowę z dzierżawcą w celu wyjaśnienia zaistniałej sytuacji, 

 przeprowadził rozmowę z Powiatowym Lekarzem Weterynarii oraz konsultacje     

z Powiatową Stacją Sanitarno – Epidemiologiczną w Ząbkowicach Śląskich w tej 

sprawie. Niestety, na podstawie obowiązujących przepisów Wójt Gminy nie 

posiada narzędzia, które umożliwiłoby podjęcie działań zmierzających do 

ostatecznego rozwiązania problemów,  choć osobiście uważa, ze zlokalizowanie 

odchodów z ferm kurzych we wsi Rudnica jest działaniem nieprzemyślanym         

i uciążliwym dla mieszkańców. 

 

Marek Ociepa – radca prawny – potwierdził, że   sprawę można  wnieść do sądu, 

ale to są duże koszty i spory czas oczekiwania na rozstrzygnięcie sprawy. Najlepszym 

rozwiązaniem jest rozmowa z samym dzierżawcą.   

Radny Tadeusz Kowalczyk – poinformował, że mieszkańcy rozmawiali                      

z dzierżawcą, ale to nie przyniosło żadnego rezultatu. 

         

 Ad. 7  

  Zakończenie V sesji Rady Gminy Stoszowice. 

 

    Wobec wyczerpania porządku obrad Przewodniczący Rady Gminy               

Pan Janusz Cendrowicz ogłosił zakończenie V sesji Rady Gminy. 
 
 

 

Na tym protokół zakończono. 
 

Protokół sporz J.B. 


